
صنوف
سیگنال های رئیس جمهور به بازار ارز
حداکثر قیمت دلار ۴۴۵۲

رئیس جمه��ور اخی��را در دی��دار ب��ا فعالان 
اقتص��ادی، یک بار دیگر موض��ع دولت مبنی بر 
ماندگاری روی نرخ ۴۲۰۰ تومانی را یادآوری کرد 
و گفت که خیال فعالان اقتصادی از تسویه وام ها 
با این نرخ راحت باش��د. به گزارش مهر، حس��ن 
روحانی یکبار دیگر در حوزه نرخ ارز صحبت هایی 
را مط��رح کرد و البته هنوز پافش��اری روی این 
موضوع دارد که نرخ ارز باید همان ۴۲۰۰ تومانی 
باش��د که از ابتدا وی گفته اس��ت. موضوعی که 
حتی جلسات متعدد با فعالان اقتصادی و تلاش 
برخی اعضای کابینه برای رسمیت دادن به  نرخ 
دیگری به غیر از این، هنوز موثر واقع نشده است. 
واقعیت آن است که او روی یکسان  سازی نرخ ارز 
پافش��اری دارد و نرخی را به غیر از همان ۴۲۰۰ 
تومان��ی که از ابت��دا معاون اولش اع��لام کرده، 
نمی شناسد. او در دیدار با فعالان اقتصادی به این 
نکته اشاره کرد که نرخ ارز بیش از ۵ تا ۶ درصد 
در سال جاری افزایش نخواهد داشت و بنابراین 
بس��یاری از نگرانی هایی که بابت تسویه وام های 
ارزی وج��ود دارد، دیگر با این نرخ و نقش��ه راه، 
جای نگرانی ندارد. یعنی وام گیرندگان ارزی باید 
مطمئن باشند نرخی ارزی که باید تسویه کنند، 
حداکث��ر ۴۴۵۲ تومان خواهد بود و رقمی بالاتر 
از آن را نمی توان متصور بود. بر این اس��اس، وی 
اعلام کرده در نهایت، نرخ ارز بیش از ۲۵۲ تومان 
افزای��ش نخواهد یافت و این هم��ان ۶ درصدی 
اس��ت ک��ه در ازای مابه التفاوت ت��ورم داخلی و 
خارجی بای��د روی ن��رخ ۴۲۰۰ تومانی کنونی، 
اضافه ش��ود و همین امر هم سبب می شود نرخ 
ارز به صورت شناور مدیریت  شده باشد. اما همین 
موض��وع اکنون هم از س��وی بانک مرکزی قابل 
مشاهده اس��ت و اکنون نرخ اعلامی ارز از سوی 
بانک مرکزی برای دوش��نبه )۷ خ��رداد( ۴۲۱۲ 
تومان اعلام شده و بتدریج در حال افزایش است. 

انتقاد از افزایش بی رویه قیمت 
گوشت در کشور

عضو کمیس��یون کش��اورزی مجلس گفت: 
قیمت گوشت گوس��فندی در برخی نقاط کشور 
به ۶۰ هزار تومان رس��یده است. به گزارش ایلنا، 
یوس��ف داوودی با اشاره به اینکه نیاز کشور ما به 
گوشت روز به روز افزایش می یابد، گفت: جمعیت 
دام روز به روز با کاهش روبه رو است، در حالی که 
جمعیت کشور همچنان در حال افزایش است. وی 
با اشاره به افزایش چشمگیر قیمت گوشت قرمز 
در بازار، اظهار داشت: بنده شب گذشته )یکشنبه 
هفته جاری( درباره قیمت گوشت پرس وجو کردم 
و متوجه ش��دم نرخ گوش��ت گوسفندی افزایش 
بسیار چشمگیری داش��ته و در شهرستان سراب 
که من نماینده آنجا هستم، قیمت بالای ۶۰ هزار 
تومان است. عضو کمیسیون کشاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس با اشاره به ابرچالش های مربوط به 
وزارت جهاد کش��اورزی و س��ازمان دامپزشکی، 
تصریح کرد: همس��ایگی با کشورهایی که عوامل 
میکروبی فراوان دارند، یکی از معضلات ما اس��ت 
و حتی احتمال دارد برخی از این عوامل میکروب زا 
عمدا وارد کشور شود که این تهدید بیولوژیک برای 

کشور بسیار مهم است.

دومین جشنواره بورس و رسانه 
برگزار می شود

سازمان بورس و اوراق بهادار، تابستان امسال 
دومین جشنواره رسانه های فعال کشور در حوزه 
ب��ازار س��رمایه را با عنوان »جش��نواره بورس و 
رسانه« برگزار می کند. یاسر فلاح، مشاور رئیس 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار با اعلام این خبر، 
گفت: جشنواره بورس و رسانه در راستای توسعه 
فرهنگ سرمایه گذاری و افزایش سواد مالی در 
جامعه و به منظور توسعه همکاری بازار سرمایه با 
رسانه های کشور اعم از مطبوعات، خبرگزاری ها 
و شبکه های رادیو و تلویزیونی و نیز قدردانی از 
تلاش و همت فعالان عرصه رسانه برگزار خواهد 
ش��د. مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات 
بورس افزود: آثاری می توانند در دومین جشنواره 
بورس و رس��انه ش��رکت کنند که از تاریخ اول 
مردادم��اه ۱39۶ تا 3۱ تیرم��اه ۱39۷ تولید و 
از طریق یکی از رس��انه های کشور )مطبوعات، 
خبرگزاری ها، پایگاه های اطلاع رسانی، صداوسیما 
و...( منتشر شده باشند.  ضمن اینکه آثار ارسالی 
حتما باید در قالب محورهای تعیین شده باشند. 
مدی��ر روابط عمومی و امور بین الملل س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار تاکید کرد: ارسال آثار تنها 
 از طریق مراجعه به س��ایت جشنواره به نشانی 
www.festpress.seo.ir انجام می شود. یاسر 
فلاح آخرین مهلت ارس��ال آثار را اول مردادماه 

۱39۷ ذکر کرد.

انجمن صنفی کامیون داران در اطلاعیه ای 
از توافق با وزارت راه خبر داد

پایان اعتراضات!
کانون انجمن های صنفی رانندگان ناوگان 
حم��ل کالای سراس��ر کش��ور در اطلاعیه ای 
خواستار پایان اعتراضات و تجمعات رانندگان 
در کشور ش��د. در اطلاعیه این کانون خطاب 
به نماین��دگان انجمن های صنف��ی رانندگان 

شهرستان های سراسر کشور آمده است:
پی��رو اعتراض��ات و تجمع��ات رانندگان و 
کامیون داران حوزه حمل ونقل جاده ای کش��ور 
طی روزهای اخیر، جلسه ای در تاریخ 9۷/3/۵ 
درباره موضوعات و مشکلات موجود در بخش 
حمل ونقل بار و مس��افر برون شهری با حضور 
وزیر راه و شهرسازی، رئیس سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای و نمایندگان صنوف مختلف 
رانندگان حمل ونقل )بار و مسافر( و... تشکیل و 

تصمیماتی به شرح ذیل اتخاذ گردید:
- افزایش قیم��ت کرایه حمل تا ۲۰ درصد در 

بخش بار اعمال شود.
- ظرف مدت ۱۰ روز نمایندگان صنوف درباره 
روش محاس��به نرخ بر اس��اس تن- کیلومتر 
نظرات کارشناس��ی و پیش��نهادات خود را به 

سازمان جهت بررسی ارائه نمایند.
- کارگروه با حضور نماینده ای از حوزه معاونت 
حمل  ونق��ل وزارت راه وشهرس��ازی، نماین��ده 
س��ازمان راه��داری و حمل ونق��ل ج��اده ای، 
نمایندگان کانون انجمن های صنفی رانندگان 
ناوگان ب��اری، نمایندگان کان��ون انجمن های 
صنفی رانندگان ناوگان مسافری و نمایندگان 
کانون انجمن های صنفی کامیون داران کشور 
و در ص��ورت ل��زوم انجمن ه��ای تخصصی به 
صورت منظم تش��کیل و به بررسی موضوعات 
و مش��کلات بخ��ش حمل ونق��ل پرداخته و 

تصمیمات مقتضی اتخاذ گردد.
- در رابط��ه با بحث سالم س��ازی و برخورد با 
تخلفات دریافت کمیسیون های اضافی توسط 
ش��رکت های حمل ونقل و درب��اره عدم توزیع 
عادلان��ه بار و تضعیف س��الن های اع��لام بار، 
سهمیه سوخت، حذف اولویت بومی گرایی، عدم 
پرداخت کرایه حمل توس��ط گیرندگان کالا و 
قوانین مربوط به کمیس��یون ماده ۱۱ و ۱۲ و 
سایر موارد مقرر گردید کارگروه ویژه ای جهت 

پیگیری و اصلاح تشکیل گردد.
- ضمن��ا در همین راس��تا هیأت مدیره کانون 
انجمن ه��ای صنف��ی رانندگان ن��اوگان باری 
در جلس��ه 9۷/3/۶ در کمیس��یون اجتماعی 
مجلس شورای اسلامی حضور یافته و در جهت 
پیگیری مطالبات و مشکلات صنفی رانندگان و 
تمام موضوعات مرتبط طرح موضوع گردید که 
به دستور ریاست محترم کمیسیون اجتماعی 
جن��اب آقای دکتر عزیزی مقرر گردید کمیته 
ویژه مطالبات رانندگان در کمیسیون اجتماعی 
متشکل از نمایندگان محترم عضو کمیسیون 
اجتماعی مجل��س و نمایندگان صنوف جهت 
بررس��ی تخصصی مش��کلات به صورت ویژه، 
پیگیر خواس��ته های بحق رانندگان تا حصول 

نتیجه تشکیل گردد.
- در ضم��ن در تاری��خ 9۷/3/۶ جلس��ه ای در 
محل مجلس شورای اس��لامی با جناب آقای 
دکتر نوربخش، ریاست محترم سازمان تامین 
اجتماعی کش��ور درباره رفع مش��کلات بیمه 
تامین اجتماعی و ضریب حق بیمه پرداختی، 
س��خت و زی��ان آور بودن ش��غل رانن��دگان و 
پرداخت یارانه حق بیمه رانندگان توسط دولت 
محترم برگزار گردید و ایشان موافقت خود را در 

انجام موارد فوق اعلام داشتند.
با توجه به تصمیمات اتخاذ ش��ده در رابطه 
به مطالب��ات رانندگان و قول مس��اعد درباره 
تامین امنیت جاده ها و به منظور جلوگیری از 
سوءاس��تفاده معاندان نظام جمهوری اسلامی 
ای��ران و رفع نگرانی ملت عزیز مبنی بر تامین 
مایحتاج عمومی، خواهشمند است طبق روال 
قبل نس��بت به بارگیری و رساندن محصولات 
ب��ه صاحبان کالا اقدام فرمایید. بدیهی اس��ت 
نمایندگان صنوف تا تحقق کامل مطالبات شما 

عزیزان پیگیر موضوع می باشند.

تجمع مرغداران 
مقابل نهاد ریاست جمهوری

مدیرعامل اتحادیه مرغداران کش��ور گفت: 
بحث اصل��ی تولیدکنن��دگان س��وءمدیریت 
اس��ت و زمانی که به تولیدکنندگان فشار وارد 
می ش��ود این تجمع ها طبیعی اس��ت. حمید 
فاضلی در گفت  وگو با ایلنا، درباره تجمع دیروز 
مرغداران مقابل نهاد ریاس��ت جمهوری اظهار 
کرد: صدها نفر از مرغداران کش��ور مقابل نهاد 
ریاست جمهوری تجمع کردند. وی با بیان اینکه 
این افراد از استان های مختلف به تهران آمده اند، 
افزود: دلایل این تجمع گرانی نهاده ها، کاهش 
قیمت م��رغ و بلاتکلیفی مرغ��داران در قبال 
ض��رر و زیان های وارده به خاطر تولید اس��ت. 
مدیرعامل اتحادیه مرغداران کشور تصریح کرد: 
بحث اصلی تولیدکنندگان سوءمدیریت است و 
زمانی که به تولیدکنندگان فشار وارد می شود 

این تجمع ها طبیعی است.

ارز

3اقتصاد

گروه اقتصادی: »برخورد علمی با فیلترش��کن ها« 
کلیدواژه جلس��ه دیروز نمایندگان مجلس با وزیر 
ارتباطات بود.  از زمان فیلتر تلگرام بحث اس��تفاده 
از فیلترش��کن ها نیز مطرح شد اما با وجود هجوم 
فیلترشکن ها مسؤولان خبر داده اند انحصار تلگرام 
شکس��ته ش��ده اس��ت البته چند روز پیش وزیر 
ارتباطات از گسترش فیلترشکن ها ابراز نگرانی کرده 
بود تا نمایندگان مجلس خواهان جلس��ه با وی و 
مس��ؤولان پیام رس��ان های داخلی شوند.  محسن 
کوهکن، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
از نشست مشترک 3 کمیس��یون صنایع، امنیت 
ملی و اقتصادی مجلس با مسؤولان پیام رسان های 
داخلی، وزی��ر ارتباطات و نمایندگانی از ش��ورای 
عالی فضای مجازی خبر داد و گفت: این جلس��ه 
صبح دیروز )دوش��نبه ۷خرداد( برگزار شد. وی با 
بیان اینکه در این جلسه مسؤولان پیام رسان های 
داخلی مشکلات خود را مطرح کردند، افزود: عدم 
همراهی برخی دستگاه ها با پیام رسان های داخلی 
و ایج��اد رقابت های نابرابر از س��وی ش��رکت های 
»خصولتی« که خواهان ورود در این حوزه هستند 
از جمله مشکلات مطرح ش��ده در این زمینه بود.
عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس تصریح 
کرد: مسؤولان پیام رسان های داخلی در این جلسه 
عنوان کردند که از نح��وه ارتباط و اقدامات وزارت 
ارتباطات رضایت نسبی دارند. کوهکن با ابراز اینکه 
حفظ امنیت ملی و کلان کشور، نظام و مردم اقتضا 
می کند تلگرام امکان فعالیت نداش��ته باشد، اظهار 
داشت: در این جلس��ه همچنین مطرح شد که با 
فیلترش��کن ها برخورد علمی و قانونی انجام شود. 
عضو کمیس��یون صنایع درب��اره جمع بندی این 
جلس��ه گفت: تقویت و حمایت از پیام رس��ان های 
داخلی، همراهی دستگاه های دولتی با پیام رسان ها 
و همچنین حفاظت از حریم خصوصی مردم جزو 
نکاتی بود که در این جلسه مورد تأکید قرار گرفت.

پیام رسان های داخلی 10/5 میلیون کاربر فعال  ■
دارند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در حال 
حاضر ۱۰/۵ میلیون مشترک پیام رسان های داخلی 
را به صورت فعال نص��ب کرده اند و این آمار نیز در 
حال افزایش است. محمدجواد آذری جهرمی، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاش��یه نشس��ت 
دی��روز کمیس��یون های امنیت مل��ی، اقتصادی و 
صنایع و معادن مجلس با وزارت ارتباطات و مدیران 
پیام رسان های داخلی با اشاره به بررسی ابعاد مختلف 
فعالیت پیام رسان های داخلی در این نشست، اظهار 
داش��ت: بخشی از جلس��ه به این مساله اختصاص 
داش��ت که بنا بر س��ندی که ش��ورای عالی فضای 
مجازی در جلس��ات 3۶ تا ۴۰ خود درباره حمایت 
از پیام رسان های بومی داشته، میزان اقدامات انجام 

شده در این باره بررسی شود. وی افزود: در این باره 
نمایندگان مجلس از دستگاه هایی که تکالیف خود 
را در موعد مقرر انجام دادند تشکر کردند و قرار شد 
دس��تگاه هایی هم که در انجام تکالیف قانونی خود 
تأخیر داشتند با کمک مجلس و شورای عالی فضای 
مجازی به آنها کمک شود تا این بسته های حمایتی 
به طور کامل پیاده س��ازی ش��ود. وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات همچنین با اشاره به مطرح شدن 
دغدغه های مردم درباره پیام رسان های بومی، تصریح 
کرد: نمایندگان محترم دغدغه های شان را در حوزه 
کیفیت سرویس های ارتباطی داخلی مطرح کردند 
که نیازمن��د تقویت جدی اس��ت، همچنین بحث 
اعتم��اد عمومی و خدش��ه هایی ک��ه در این زمینه 
وج��ود دارد، مطرح ش��د. آذری جهرم��ی ادامه داد: 
مساله مخاطرات جدی ای که فضای مجازی کشور 

امروز در حوزه امنیت س��ایبری با آن مواجه اس��ت 
و نیز مس��اله استفاده زیاد از فیلترشکن ها، از سوی 
نمایندگان تذکر داده شد که فضای اجتماعی جامعه 
را با مشکل مواجه می کند، چرا که با این گستردگی 
سایر محتواهای غیرمجاز هم در دسترس گروه های 
مختلف قرار گرفته است. وی افزود: راهکارهای این 
مساله بررسی ش��د و تدابیری که برای حل مساله 
وجود دارد، مورد بحث و بررس��ی قرار گرفت تا کار 
بخوبی پیش برود. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
همچنین با اش��اره به مطرح شدن مشکلات پیش 
روی پیام رسان های داخلی و برنامه های آینده آنها 
در این حوزه، گفت: بخش��ی از دغدغه نمایندگان 
در ای��ن ح��وزه این ب��ود که اگر انحص��ار خارجی 
خوب نیس��ت، انحص��ار داخلی هم نباید باش��د و 
باید یک فضای رقابتی مناس��ب میان پیام رسان ها 

وجود داشته باش��د. آذری جهرمی تصریح کرد: در 
مجموع این جلس��ه در ۵ محور جمع بندی داشت 
که مهم ترین آن تش��کیل یک کارگروه مش��ترک 
بین دستگاه هایی بود که در این موضوعات دخیل 
هس��تند. وی افزود: ای��ن کارگروه متش��کل از 3 
کمیسیون مجلس، خود پیام رسان ها و سازمان های 
درگیر در این حوزه است و در مجموع می توان گفت 
جلسه سازنده ای بود. آذری جهرمی خاطرنشان کرد: 
هم دس��تگاه های اجرایی اعلام آمادگی مجلس را 
برای حل مس��ائل پیام رسان ها متوجه شدند و هم 
پیام رسان ها دغدغه های مردم را در این زمینه بهتر 
دریافت کرده اند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
درباره آمار استفاده از پیام رسان های داخلی توسط 
مردم گفت: بعد از فرآیند مهاجرت، یک میلیون نفر 
کلا تلگرام را ح��ذف کرده اند و در حال حاضر نیز 
مجموعاً ۷ میلیون نفر پیام رسان های داخلی را نصب 
کرده اند و با توجه به اینکه برخی افراد همزمان چند 
پیام رس��ان دارن��د، در مجم��وع ۱۰/۵ میلیون نفر 
مشترک اقدام به نصب فعال پیام رسان های داخلی 
کرده اند و این پیام رس��ان ها نی��ز ۴۲ گیگابیت بر 
ثانیه ترافیک کارب��ران را می توانند مدیریت کنند. 
آذری جهرم��ی تصریح ک��رد: ۲۵ درص��د کاربران 
پیام رس��ان های خارجی به پیام رسان های داخلی 
مراجع��ه کرده ان��د و ۷۵ درصد باقیمان��ده نیز یا 
همچنان در آن پیام رسان ها باقیمانده اند یا ترجیح 
داده اند از دیگر پیام رسان ها استفاده کنند اما روند 
استفاده از پیام رسان های داخلی با شیب خوبی در 
حال افزایش اس��ت و با رعایت مس��ائلی همچون 

کیفیت و اعتماد، این وضعیت بهبود خواهد یافت.

نشست  نمایندگان و وزیر ارتباطات با مسؤولان پیام رسان های داخلی

درخواست مجلس برای برخورد با فیلترشکن ها
آذری جهرمی: 10/5 میلیون نفر کاربر فعال پیام رسان های داخلی هستند و این آمار در حال افزایش است
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عباس شریفی: نوس��انات شدید 
نرخ ارز در س��ال 9۷ و طی کردن 
ب��ازه ریالی دلار تا ح��دود ۶ هزار تومان نش��ان از 
ناتوان��ی دولت در کنترل ب��ازار ارز دارد. این ناتوانی 
زمانی مشخص تر می شود که اظهارنظرهای مقامات 
ارشد دولت یازدهم را دنبال کنیم. محمدباقر نوبخت 
چندی پیش در گردهمایی دانش��جویان و جوانان 
حزب اعتدال و توس��عه اظهاراتی را مطرح کرد که 
تا پیش از این از س��وی فعالان اقتصادی، منتقدان 
و منابع آگاه مطرح و از سوی دولت و بانک مرکزی 
تکذیب می ش��د. وی در این گردهمایی درباره بازار 
ارز با اشاره به نگرانی رئیس جمهور نسبت به افزایش 
نرخ ارز گفت: »آقای روحانی اصلا و به هیچ عنوان 
افزایش نرخ ارز را برنمی تابد و از افزایش آن بس��یار 
مکدر اس��ت. ب��رای اینکه بتوانیم تقاض��ای بازار را 
متعادل کنیم باید ارز تزریق کنیم ولی متاس��فانه 
بانک مرکزی اگر ارز بیش��تری داش��ت قطعا ورود 
می کرد. در بازار ما دلار زیاد است ولی برای کنترل 
نرخ آن باید بانک مرکزی ورود کند که متاس��فانه 
برای تهیه ارز مشکل دارد«. چندی بعد به رغم اعلام 
تکدر رئیس جمهور صف ه��ای طویل تقاضای دلار 
باع��ث تعجب آقای نوبخت ش��د و منجر به چنین 
ادعایی از سوی ایشان ش��د: »از لحاظ منابع ارزی 
هیچ گونه کمبودی نداریم! آقای روحانی اصلا و به 
هیچ عنوان افزایش نرخ ارز را برنمی تابد و از افزایش 
آن بس��یار مکدر اس��ت. نرخ واقعی ارز زیر ۴ هزار 
تومان است«. حالا اما پس از رسیدن دلار به مرز ۶ 
هزار تومان، قیمت رسمی نرخ ارز در کشور ۴۲۰۰ 
تومان تعیین شده اس��ت. در این میان بیش از هر 
چیز پارادوکس های آقای روحانی و تیم اقتصادی اش 

خودنمایی می کند. گذشته از 
این اظهارنظرها که فرسنگ ها 
با واقعیت فاصل��ه دارد، نحوه 
مواجه��ه دول��ت ب��ا چنی��ن 
ش��رایطی بر ابهامات پیش رو 
می افزای��د. همزمان با افزایش 

قریب الوقوع قیمت ریال��ی ارز، دولتی ها که از ابتدا 
خودش��ان را به کوچه  چپ می زدن��د و قیمت روز 
روش��ن ارز را انکار می کردن��د، با نگاهی امنیتی به 
عرضه و تقاضای بازار و با توسل به صف ماشین های 
تعزیرات و دس��تور پلمب،  قیمت ۴۲۰۰ تومان را 
تثبیت کردند. این عملکرد از س��وی دولتی اس��ت 
ک��ه همه مواضع و رویکرده��ای اقتصادی اش از به 
رسمیت شناختن بازار آزاد برای تعیین قیمت کالاها 
و خدمات حکایت می کند اما حالا آمرانه ترین اقدام را 
که نمونه بارز اقتصادهای سوسیالیستی است مرتکب 
می ش��ود و خوب می داند چنی��ن کاری به معنای 
پشت کردن به همه وعده ها و نظرات اقتصادی اش 
پیرامون ارز است. شاید در کشاکش کاهش قیمت 
ارز از ۶ هزار تومان به ۴۲۰۰ تومان حس آرامش��ی 
ب��رای جامعه رقم بخورد اما واقعیت از افزایش دلار 
زیر ۴ هزار تومانی به ۴۲۰۰ تومان خبر می دهد که 
قطعا چنین عددی به معنای تعیین حداقل قیمت 
آن در سال جاری خواهد بود و باید منتظر نوسانات 
بعدی بود. در واقع می توان گفت نزدیک شدن به ۶ 
هزار تومان همان مرگی است که رضایت جامعه را 
به تب ۴۲۰۰ تومنی فراهم می کند.  در این رابطه 

استاد  دکتر حسن سبحانی، 
اقتصاد دانشگاه تهران معتقد 
اس��ت از آنجا ک��ه دولتی ها 
باره��ا اع��لام کرده ان��د هیچ 
عامل اقتصادی برای افزایش 
نرخ ارز وجود نداشته است و 
فقط دشمنان کشور در این ارتباط مشغول توطئه 
و تخریب هستند و البته یکی از مقامات عالیرتبه تر 
هم که تمام سابقه کاری اش آمیخته با ارزش های 
اقتصاد آزاد )و نه اقتصاد بازار( است تقاضای منجر به 
افزایش قیمت دلار را معطوف به کارکرد تعدادی از 
افراد مصمم به خرید ملک در خارج از کشور دانسته 
و آن را مورد مذمت قرار داده است )مقوله ای که  با 
قول مقامات دس��ته اول ناسازگار است( اینک این 
سوال مطرح اس��ت که اگر عوامل اقتصادی عامل 
افزایش نرخ ارز نبوده اند چگونه اس��ت که دولت با 
استعانت از عوامل اقتصادی مبادرت به افزایش نرخ 
ارز برای درمان مش��کل کرده اس��ت؟ و حتی اگر 
می خواست قیمت را تثبیت کند چرا همان قیمت 
3۶۰۰ تومان موجود را به عنوان قیمت رسمی نگه 
نداشت و بقیه قیمت ها را غیرقانونی و معامله با آنها 
را قاچاق اعلام نکرد؟ پاسخ به این پرسش چندان 
مشکل نیست. پاسخ این است که در آن صورت  هر 
چند هدف تثبیت موقتی نرخ حاصل می ش��د اما 
دولت از نعمت درآمد های ریالی، ناشی از  چکاچک 
ابزار های جنگ ارز که  مثلا متقاضیان خرید ملک 
در خ��ارج از جمله عوامل سبب س��از آن ش��ده اند 

محروم می ماند. براستی حالا که عده ای از دارندگان 
ارز، در این آشفته بازار تحمیل شده بر اقتصاد ملی 
رانت خود را برده اند چرا یکی از بزرگ ترین صاحبان 
ارز از این نمد، کلاهی برای خویش دست و پا نکند؟ 
دولت از کس��ری ش��دید بودجه رنج می برد. فشار 
کسری در بودجه به حدی است که دولت را ناچار 
به فروش اوراق و استقراض از صندوق توسعه ملی 
کرده است. جمع فروش اوراق و برداشت از صندوق 
توسعه ملي در س��ال 9۶، ۴۱ هزار میلیارد تومان 
بوده که این عدد در س��ال 9۷ به ۵9 هزار میلیارد 
تومان رس��یده است. نکته مهم آن است که به رغم 
اثبات اینکه اقتصاد ایران ظرفیت  فروش 3۴ هزار 
میلیارد تومان اوراق را در سال 9۶ نداشت، این عدد 
در س��ال 9۷ به 38/۵ افزایش یافته اس��ت. فروش 
اوراق در واقع ایجاد بدهی برای آینده است. درباره 
صندوق توسعه ملي موضوع به مراتب شدیدتر است 
و برداشت از ۷/۵ هزار میلیارد، ناگهان به ۲۱ هزار 

میلیارد تومان افزایش یافته است.
برخ��ی اقتصاددانان هم اکنون میزان کس��ري 
بودج��ه را حدود 9۰ هزار میلی��ارد تومان تخمین 
می زنند. در حالی ک��ه ردیف اعداد فوق این ادعا را 
رد نمي کن��د. در صورت صح��ت در همین بودجه  
پیشنهادي )که اساس��ا تعهد ویژه اي در باب دیون 
قبلي ندارد( ۲3 درصد کس��ري وجود دارد که عدد 

بسیار بزرگي براي شرایط ایران است.
افزایش قیمت ریالی هر دلار، درآمد قابل توجهی 
را در اختی��ار دولت قرار می دهد که می تواند کمک 
حال مناسبی برای کسری دولت باشد حتی اگر به 
قیمت پش��ت کردن به شعارهایی تمام شود که به 

خاطر آنها از مردم رای گرفته است.

عضو کمیس��یون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس شورای اسلامی 
گف��ت: افزایش نرخ دلار دولتی برای کارمزد بانکی 
اس��ت. عزت الله یوس��فیان ملا در گفت وگو با خانه 
ملت، با اش��اره ب��ه اینکه ن��رخ دلار ۴۲۱۱ تومان 
شده است، اظهار داش��ت: افزایش ۱۱ تومانی نرخ 
دلار دولت��ی رق��م قابل توجهی نیس��ت و در واقع 
نرخ دلار همان ۴۲۰۰ تومان است و مبلغ افزایش 

یافته برای کارمزد بانکی در نظر گرفته شده است. 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
ش��ورای اس��لامی تاکید کرد: افزایش ۱۰ تومان و 
۱۱ تومان در براب��ر افزایش  های چند هزار تومانی 
دلار در بازار سیاه رقم ناچیزی است و نباید نگران 
چنین افزایش  های ناچیزی باش��یم. نماینده مردم 
آمل در مجلس دهم ش��ورای اس��لامی ادامه داد: 
اگر س��ختگیری ها برای ع��دم ورود دلار دولتی به 

بازار س��یاه صورت نگیرد، افزایش نرخ دلار در بازار 
سیاه بیش از ۱۰ یا ۱۱ تومان خواهد بود. نماینده 
مجلس با اشاره به افزایش روزانه نرخ دلار گفت: با 
افزایش  های چند تومانی بعید است در بلندمدت به 
ن��رخ دلار در بازار آزاد برس��یم. وی در پایان تاکید 
کرد: اگر فروش نفت ایران در بازار جهانی قابل قبول 
و رو به رشد باشد، هرگز نرخ دلار دولتی به قیمت 

دلار در بازار سیاه نمی رسد.

سناریوی افزایش نرخ ارز

علت افزایش 11 تومانی نرخ دلار مشخص شد

گزارش

ارز

تورم

بورس

نما

مهاجرت خوبی از پیام رسان های خارجی انجام شد
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس از بررسی مشکلات پیش روی پیام رسان های 
داخلی در نشست مشترک 3 کمیسیون مجلس با حضور وزیر ارتباطات و مدیران پیام رسان های داخلی خبر 
داد. نقوی با بیان اینکه مدیران پیام رسان های بومی مطرح کردند مجلس در تبیین عزم ملی، فرهنگ سازی 
و تقویت نقش پیام رس�ان های داخلی نقش بس�یار مهم�ی دارد، ادامه داد: مدیران معتق�د بودند ادامه کار 
نیازمند ادامه عزم همه جانبه اس�ت و مهاجرت خوبی از پیام رس�ان های خارجی انجام شده اما اگر حمایت 
از پیام رس�ان های داخلی صورت نگیرد، فرهنگسازی نش�ود، دستگاه ها وارد پیام رسان های داخلی نشوند 
و برخورد با پیام رس�ان های داخلی سیاسی ش�ود، اعتماد ملی از بین می رود و مهاجرت معکوس می شود. 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به نقل از وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: 
باید همه ابعاد و زوایای کار را ببینیم؛ دولت همه عزم خود را برای تقویت پیام رسان های داخلی به کار گرفته 
و آن را امر حاکمیتی می داند، بانک مرکزی هم اعلام می کند باید شورای پول و اعتبار به ما مصوبه بدهد و 

آموزش وپرورش نیز اعلام می کند ما یک عرصه وسیعی داریم که خودمان می خواهیم آن را مدیریت کنیم.

حاشیه


